
Åbent brev omkring muligheden for, at beskytte flere medarbejdere som er ansat i psykiatrien, ved at 
give dem et tjenestenummer, når de dokumentere i journalsystemet. 
 
Brevet er stilet til: 
 
Magnus Heunicke (Sundheds- og ældreminister) – sum@sum.dk 

 

Folketingets sundheds- og ældreudvalg – sekretær Jørgen Nielsen – jorgen.nielsen@ft.dk (omdeler til alle 

medlemmer af udvalget) 

 

Danske nyhedsmedier. 

Altinget – redaktionen@altinget.dk 

Berlingske – redaktionen@berlingske.dk 

Politiken – nyheder@pol.dk 

Arbejdsliv A4 – nyhedsdesk@a4medier.dk 

Kristeligt dagblad – indland@k.dk 

Jyllandsposten – indland@jp.dk 

TV2 – plan@tv2.dk 

DR – fcfr@dr.dk 

 

 

Kære politikere 

 

Den 15 januar 2021 har i muligheden for, reelt at hjælpe os medarbejdere som er ansat i psykiatrien. I skal 

den dag debattere og beslutte, om vi skal have mulighed for at få et tjenestenummer i vores 

dokumentation. Liselott Blixt og Peter Skaarup har stillet foreslaget i folketingssalen F16, soŵ lyder ͞vil 

ministeren sikre, at personalet i psykiatrien fremover kan bruge et tjenestenummer i stedet for deres fulde 

navn, når de registrerer i en patients journal, så personalet ikke skal leve i frygt for at blive opsøgt af en 

patient i affekt?͟. 
Hvis i beslutter, at vi kan blive beskyttet med et tjenestenummer, så har i sikret en hel masse 

medarbejderes tryghed, både på arbejdspladsen og udenfor arbejdspladsen. 

 

Vi har igennem de seneste mange år oplevet en stigende tendens til, at medarbejdere i højere grad oplever 

at blive krænket, udsat for trusler eller i værste fald udsat for vold, som kan relatere sig til, at deres fulde 

navn står i en journal. Problemet har udviklet sig i forbindelse med, at det er blevet markant nemmere at 

tilgå sin personlige journal. I dag der skal man bare have adgang til internettet, så kan man finde frem til 

medarbejders navn, som har været inde og dokumentere i journalen. Derefter er det ikke svært at finde 

frem til medarbejderens personlige informationer igennem sociale medier, krak eller google. 

 

Vi har desværre oplevet rigtig mange episoder, som desværre har den konsekvens, at medarbejdere flygter 

fra psykiatrien, bliver syge i kortere eller længere tid, eller måske endda selv bliver patient, med tilhørende 

diagnose. Alt dette bare for at passe sit arbejde. 

 

Vi har igennem den seneste uge, naturligvis også fulgt med i sagen omkring en medarbejder som er blevet 

stukket ned og dræbt, på et botilbud i Odsherred. Når sådan nogle ting sker, så skaber det en meget stor 

utryghed iblandt os medarbejdere i hele psykiatrien. Vi er godt klar over, at en tjenestenummer med al 

sandsynlighed ikke havde hjulet i denne situation, men vi bliver hele tiden mindet om, at når vi går på 

arbejde, så gambler vi med vores helbred. 
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I har reelt en mulighed for at hjælpe os medarbejdere NU! Det vil være uden økonomiske omkostninger, og 

det vil have effekt med det samme. 

 

Vi er alligevel meget bekymret. Ministeren har svaret på spørgsmål 359 i Sundheds- og ældreudvalget Alm. 

Del, hvor han lægger sig op af, anbefalingen som kommer fra styrelsen for patientsikkerhed. I den 

anbefaling står der at, ͞det vil være muligt, at skrive en anden entydig identifikation i journalen, f. Eks. 

Initialer, i stedet for sundhedspersonens fulde navn.͟ Det vil sige, at det er op til arbejdsgiver, at beslutte 

hvorvidt at vi får en beskyttelse eller ej. 

 

Punkt 1.  

Selvom om vi skulle blive beskyttet med initialer, så vil det kun hjælpe på 50% af problemet, det mange af 

de problemet vi oplever, er relateret til hverdagen, hvor en patient går ind og kigger i sin journal og 

derefter handler imod personen som har skrevet notatet. Hvis man antager at vi har initialer, så vil det 

stadig være utroligt let at identificere den enkelte medarbejder. 

 

Punkt 2. 

Vi har igennem årevis efterspurgt vores arbejdsgivere, om vi kunne få beskyttelse af vores fulde navne på 

navneskiltet som vi bærer på os i hverdagen. Det er arbejdsgiver som kan beslutte hvordan vi skal fremgå 

på navneskiltet. I de fleste tilfælde, der har arbejdsgiver besluttet at alle medarbejdere skal fremgå med 

fulde navn på skiltet. 

 

De to punkter sammenholdt med ministerens hensigt, så er vi stadig svært bekymret, selvom der er lagt op 

til en ændring af journalbekendtgørelsen. Vi mener ikke, at det vil have den ønskede effekt, hvis hensigten 

også er at passe på medarbejderne. 

 

Kære politikere, hvor mange af os medarbejdere i psykiatrien skal komme alvorligt til skade, før vi får noget 

hjælp? 

 

 

 

Venlig hilsen 

 

Emil Kjeldsmark Lemvig   Frankie Leonhardt 
Ergoterapeut og Tillidsrepræsentant   Socialpædagog 

Medarbejder i psykiatrien   Medarbejder i psykiatrien 

Emil_villadsen@live.dk   Frank.leonhardt@live.dk 

 

 

StifterŶe af gruppeŶ ͞#TjeŶesteŶuŵŵerNU – Navnebeskyttelse for alle ŵedarbejdere i psykiatrieŶ͟ 
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